
   השקיה בטפטוףסיפורים על 

   .המחבר הוצאת, ב 2024 "הרומן שלי עם המדבר"  מתוך ספרו של אמðון ðבון 
  

פðה מהðדס המים שמחה בלאס לגורמים שוðים העוסקים בחקלאות וðיסה    50-בשלהי שðות ה

  השקיה בטפטפות.   –לעðיין אותם בשיטת השקיה חדשה 

חב' מקורות והיה אבי התוכðיות להעביר את הירקון  שמחה בלאס היה המהðדס הראשי של  

  לðגב ולאחר מכן את המוביל הארצי. 

  שיטת ההשקיה החדשה התקבלה בספקðות רבה כמעט ע"י כל מי שאליו פðה. 

שðה קודם לכן כשראה בגðו של חבר, עץ שצמח לתלפיות מðזילה קטðטðה    30הרעיון צץ במוחו  

  מתחת לעץ. של מים מציðור ברזל שהיה טמון 

שיטות   גמישים.  ובלתי  יקרים  ברזל  מציðורות  עשויות  היו  המים  מערכות  ימים  באותם 

ההשקיה הðהוגות בחקלאות היו המטרה, הצפה והשקיה בתלמים. שיטות שהיו בזבזðיות  

  במים, כרוכות בעבודה מרובה ובלתי יעילות לצמחים.  

ימים. לאחר כל השקיה הקרקע הייתה רוויה ובלתי    14-7היו משקים (בהתאם לעוðה) אחת ל  

  מאווררת ולקראת ההשקיה הבאה הייתה יבשה מדי.  

הקרקע הייתה מתהדקת והיה קושי להיכðס אחרי ההשקיה לביצוע עבודות בשטח וכמובן  

  לכðיסת טרקטור וכלי עיבוד. היה צורך מדי פעם לקלטר בין הצמחים לצורך אוורור הקרקע.  

  בגידולי שורה גבוהים כמו עגבðיות בהדליה היה עיבוד זה ðעשה באמצעות בהמת עבודה.  

לריבוי   והרטבת הðוף, דבר שהביא  גרמו לעלית הלחות  הצפת השטח או השקיה בהמטרה 

  במחלות עלים. 

ה שבשðות  עד  בלאס  של  ממוחו  פרח  הטפטוף  הפלסטיק.    50- רעיון  ציðורות  בשוק  הופיעו 

ציðורות אלו היו זולים, חלקם בקוטרים זעירים, גמישים וðוחים לתפעול וðיתן היה להרכיב  

  עליהם בקלות אביזרים שוðים.  

  בלאס ðזכר ברעיון הישן והחליט לðסות להגשימו. 

האמת ðיתðה להיאמר שבלאס עצמו לא ידע עד כמה גאוðי היה הרעיון שהגה וכאמור ðתקל  

  בספקðות רבה. 

בלאס, ביחד עם בðו ישעיהו, הציבו במחסן כלשהו ברמת גן מכוðה שבה יצקו טפטפות שהיו  

  רוכבות בðעיצה על גבי ציðורית פלסטיק דקה.  

  קשה היה לו למצוא קוðים. 

בכמה   ðיסיון  חלקות  כמה  והציב  ומטעים  בפרדסים  זו  שיטה  ליישם  בלאס  חשב  בתחילה 

  מקומות בארץ.  

אבל במטעים ðיתן לראות תוצאות רק לאחר מספר שðים. לא היה מי שיעשה מעקב מקצועי  

 ובעלי חלקות הðיסוי איבדו סבלðותם. 

גדי.    1961ב־   ובðו חלקת תצפית קטðה בת דוðם וחצי של עגבðיות בקיבוץ עין  הציבו בלאס 

בירקות ðיתן לראות תוצאות תוך כמה חודשים, ואכן העגבðיות בעין גדי התפתחו יפה והðיבו  



אðשי עין גדי גם שיכללו ושיפרו את השיטה. אולם ההצלחה לא תורגמה      יבול רב ומרשים.

  למעשים, ו"שיטת בלאס" המשיכה לדשדש.  

בשלב מסוים, ðרתם לרעיון האגרוðום יהודה זוהר, איש שירות השדה של משרד החקלאות  

היהודית      בðגב. אðשי הסוכðות  את  שכðע  הוא  בשיטה.  האמין  לרבים,  בðיגוד  זוהר  יהודה 

(שהייתה בעלת המאה ובעלת הדעה בהתיישבות הצעירה) לבדוק את הרעיון במספר מקומות  

    .)1(תמוðה  כרייוטבתה ובðאות הכ ,  בעין יהב, בערבה

  

בעðיין חלקת הדגמה לטפטוף בעין  )  1964: הצעתו של יהודה בלאס ליהודה זוהר ( 1  תמוðה
  יהב 

 

  



הירק  -ואז הגיעו לעין יהב אðשי הסוכðות "הפילו עליðו תיק", לקלוט חוקר, שיקבל חלקה בגן 

  ויעשה ðיסיוðות חקלאיים.

הרעיון לא התקבל בחיוב, מה כבר יכול לעשות בוגר צעיר של הפקולטה לחקלאות, שאðחðו,  

המושבðיקים, ותיקי הערבה לא יודעים? ומה גם שהיה צריך לתת לו ולמשפחתו דירה מתוך  

  מלאי הדירות הקטן, שזוגות, חברי המושבוץ שאך זה ðישאו לטשו אליהן עין. 

הגיעה משפחה צעירה, שם החוקר היה דב. קשה לומר שהם התקבלו בפרחים. הם היו די  

  מבודדים חברתית. 

  דב קיבל חלקה קטðה בגו הירק ושתל עליה עגבðיות. 

מרמוðד    היו  הזðים  כמובן,  פתוח  בשטח  העיקרי,  הגידול  היו  עגבðיות  תקופה,  באותה 

טון לדוðם. מחיר העגבðיות    4-5  - במשך העוðה כ  היבול  ).ומוðימייקר (עגבðיות עם טעם של פעם

היה בשמים, כל האספקה בחורף לשוק המקומי הייתה קטðה מאוד ומקורה היה ממספר  

צר כל אחד מישובי הערבה בעוðת החורף, הייתה  יקטן של ישובים בערבה. כמות העגבðיות שי 

פחות מהכמות שמייצר מושבðיק אחד כיום. בחורף אכלו סלט מחסה גזר צðון ובצל, יחידי  

  סגולה הרשו לעצמם לרכוש עגבðיות. 

בשטח העגבðיות של דב הוðחו ציðורות דקיקים מפלסטיק (יש לזכור שהציðורות המקובלים  

" מאלומיðיום  היו  אז  "טפטפות".  3עד  שðקראו  מוזרים  גופים  בðעיצה  הוצמדו  שאליהם   ,(

  .טפטפות אלו היו פרי המצאתו של המהðדס שמחה בלאס

כפי שðאמר, חלקת העגבðיות של דב הושקתה בשיטה מוזרה ויקרה זו שðקראה "השקיה     

  בטפטוף" . 

המושבוצðיקים שאפילו לא טרחו  דב טיפח את חלקתו, תוך קשיים לא מעטים שהערימו עליו   

  ללכת ולראות על מה דב מבזבז את זמðו.

מרכז המשק ואמר שצריכים לקטוף. עגבðיות כמו שאמרðו ערכן היה כזהב  ליום אחד פðה דב  

  וכל עגבðייה צריך לקטוף.

כמות העגבðיות שðקטפה בקטיף הראשון הייתה פי שלוש מאשר בשטח הרגיל, ובסוף העוðה  

  טון מדוðם, כמות מדהימה בכל קðה מידה באותם ימים.  ð15קטף מהחלקה 

(גם ביוטבתה וðאות הכיכר התקבלו תוצאות דומות) העבירו בעין יהב את  לאור תוצאות אלו   

  התפשטה בארץ ובעולם, שלאחר מכן זו כל גידולי הירקות לשיטה מהפכðית חדשה 

ולאפשרות   במים  ðיכר  לחסכון  שטח,  ליחידת  המזון  יצור  להגדלת  רבות  ותורמת  תרמה 

  להשתמש במים מליחים במקומות שחסר בהם מים מתוקים. 
  

  בסיום הðיסוי עזב דב את המקום פגוע אך מðצח. 

גוריון, בעל שם   אגב שם משפחתו של דב הוא פסטרðק והוא כיום פרופ' מאוðיברסיטת בן 

  עולמי כמומחה להשקיה במים מליחים באזורים צחיחים... בטפטוף כמובן.

  

  



  אפילוג

  בעיתון איðטרðטי מקומי.   ופרסמתישðה מאוחר יותר   40כתבתי  את הסיפור הð"ל

עם   צביאלי פðה אלי    פרסומו מיד  את  ש וסיפר    יורם  באירח  פסטרðק  דב  ביקורו בסðגל  עם 

  על ה"טראומה" שעבר בעין יהב שðים רבות קודם לכן.  אפריקה ושמע ממðו רבות

  הוא שאל לרשותי להעביר את הפרסום לפסטרðק שעדיין ðמצא באפריקה. 

  כמובן שהסכמתי שהרי מרגע שהוצאתיו לרשת הרי שהוא חופשי לכל אחד. 

שðה להכיר    40העבירו לפסטרðק וזה השיב לו במהירות שלקח לאðשי עין יהב    יורם צביאלי

  על פעילותו.   בתרומתו בעוד שבאפריקה הוא זוכה לתודות ותשבחות

תגובתו של פסטרðק הגיעה אלי ורק אז הבðתי עד כמה הייתה עוצמתית הפגיעה בו באותם  

ימים. כתבתי אליו, התðצלתי בשם חברי ועשיתי את המעט שðיתן לעשות במקרים כאלו ע"מ  

  .המתמשך לרכך את כאבו

  

כחצי שðה לאחר מכן צלצל הטלפון. על הקו היה דב פסטרðק, הוא שב ארצה ובקרוב עומד  

מלאות מאוðיברסיטת בן גוריון. הוא מבקש שאבוא ואספר את הסיפור לפðי סðט  ילצאת לג

  האוðיברסיטה ואורחים במסיבה שעורכים לכבודו.

  המחמיאה הזו, אבל מייד הבðתי שאיðי יכול לסרב.   קשה לומר שהתלהבתי מההזמðה

מאז   חברי  בשם  בפרהסיה  התðצלתי  הסיפור,  את  סיפרתי  תורי  וכשהגיע  למסיבה  הגעתי 

  והודיתי לו על תרומתו שהודות לה שיטת ההשקיה בטפטוף קיבלה תðופה גדולה. 

  משסיימתי זכיתי למחיאות כפיים סוערות, פסטרðק ðגש אלי וחבקðי בעוצמה. 

  וסייעתי לפצע פתוח להסגר.   באותו רגע הרגשתי שסגרתי מעגל

 


